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SLOVO STAROSTY
Vážení čtenáři našeho zpra-
vodaje,

blíží se nám konec dalšího
roku, který ovlivnila exis-
tence onemocnění COVID-19.
Vládní nařízení, která se nám
mění s nebývalou rychlostí,
nám nedopřála, či omezila
mnoho spolkových, školních i
obecních aktivit. Přesto se
jich mnoho povedlo uspo-
řádat tak, jak už je u nás
v obci tradicí. I když byl le-
tošní rok jiný, tak stejně jako
v minulých letech je dobré na
závěr udělat malé zhod-
nocení.

Ohlédnutí za uplynulým
rokem

Chod obce ani nouzový stav
nemohl zastavit. Zaměstnan-
ci sekali trávníky, udržovali
zeleň, opravili dřevěné části
laviček, zajišťovali běžný
úklid obce, vyvážení kontej-
nerů s bio odpadem, údržbu
obecních budov a v případě
potřeby pomáhali i našim

spolkům. Novinka, která na
jaře vyrazí pomáhat s
úklidem je nový benzínový
zametací stroj, který jsme
teď ke konci roku pořídili díky
dotaci z rozpočtu Olomouc-
kého kraje na rok 2021
v programu na podporu
investičních akcí v oblasti
sportu – technické a spor-
tovní vybavení sportovních a
tělovýchovných zařízení v
Olomouckém kraji v roce
2021. Věřím, že nám stroj od
jara zrychlí a ulehčí úklid.

Stavba místní
komunikace Humna

Letošní největší akce „Re-
konstrukce místní komunika-
ce Humna“, byla zdárně do-
končena ke konci listopadu.
Sice chybí udělat ještě finální
terénní úpravy a instalovat
dopravní značení. To vzhle-
dem povětrnostním podmín-
kám necháme až na jaro.
Děkuji obyvatelům rekon-
struované ulice za trpělivost
a přeji, aby nám všem tato

opravená cesta dlouho a do-
bře sloužila.

Příprava lokality
„Za vodou“

Z posledních zpravodajů víte,
že probíhá příprava projektu
dopravní infrastruktury plá-
nované lokality pro výstavbu
rodinných domků. Projekt
zpracovaný firmou Dopravní
projektování spol. s r.o.
Ostrava, pobočkou v Olo-
mouci už máme a nyní je
rozeslán dotčeným orgánům
pro získání stanovisek pro
vydání stavebního povolení.
V návaznosti na tento projekt
byli vybráni projektanti sítí
(plynu, vody, kanalizace,
veřejného osvětlení a elek-
tra). Proběhla i první
konzultace v Praze na SFDI,
kde bychom chtěli žádat o
dotaci na bezpečnost a na
zpomalovací ostrůvek, který
plánujeme na cestě od Mořic.
Žádat budeme ve výzvě,
která bude vypsána na konci
roku 2022, protože součástí
žádosti je i vydané stavební
povolení. Proto doufejme, že
se neobjeví žádná kom-
plikace a během příštího roku
se nám podaří povolení
získat.

Kulturní, společenské a
sportovní akce

O aktivitách spolků si pra-
videlně čtete v článcích,
kterými přispívají do zpra-
vodajů. Ale i obci se podařilo,
přes různá omezení, uspo-
řádat většinu tradičních akcí.
K největším akcím patří
určitě Běh osvobození, jehož
desátý ročník letos proběhl
22. května. Dále to byly
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tradiční úterky pro děti, které
měly letos dvě novinky.
Setkání se superhrdiny
a nově pojatý branný závod
ve stylu Sparťanských
závodů – OCR (extrémní
překážkový běh). Asi nej-
větší společenskou akcí byla
oslava 670 let od první
písemné zmínce o obci,
spojená s oslavami 100 let
Sokola a s předáním nového
dopravního automobilu pro
naše hasiče. Po prázdninách
následovaly Hody, které byly
opět v režii našich hasičů.
Jsem rád, že se nám podařilo
společně rozsvítit Vánoční
stromeček a do konce roku
se těším na setkání
u stromečku na Parganě
a obnovené hokejové derby
se sousedními Mořicemi.

Výsadba

O nové aleji za Parganem a
vysazených stromech podél
cyklostezky za fotbalovým
hřištěm se dočtete v samo-
statném článku. Ale to není
jediná výsadba, která v obci
probíhá. Každoročně se prů-

běžně doplňují, nebo vymě-
ňují uschlé stromy z dříve
realizovaných výsadeb. Dále
jsme v obci vysadili množství
muškátů, petunií, afrikánů a
dalších letniček. Podzimní
výsadbě vévodily chryzan-
témy a macešky. Jsem rád,
že obec rozkvétá a to nejen
na obecních plo-chách, ale i
v soukromých zahrádkách,
balkonech a oknech domů.

Plány na rok 2021

V příštím roce má obec
v plánu projekty, které
nejdou na první pohled vidět.
Jedná se o další stupně
projektové dokumentace lo-
kality „Za vodou“. Na to
bude navazovat projektová
příprava rozšíření naší zá-
kladní školy. O tomto pro-
jektu se dozvíte více v dal-
ších číslech zpravodajů.
Akce, které jsou viditelné na
první pohled a chtěli bychom
začít s realizací v příštím roce
jsou odbahnění rybníku
Lopaťák a výsadba bioko-
ridoru podél obslužné cesty
(bývalé letiště) od Lopaťáku

směrem k cestě do Pavlovic.
Také bychom rádi umístili
první radar, který bude
informovat o rychlosti vozidla
při vjezdu do obce.

Poděkování na závěr

Stejně jako každý rok chci
závěrem příspěvku za obec
Vrchoslavice poděkovat
všem, kteří pomáhají obci s
investičními, kulturními i
společenskými projekty. Přeji
spoluobčanům, aby jim Vá-
noce kromě dárků, přinesly
rodinnou pohodu, štěstí,
radost, pevné zdraví, a také
abychom se brzo vrátili do
normálu. A do nového roku
vykročte tou správnou nohou
a pozitivně naladěni v tom
pravém slova smyslu.

Přeji vám klidné vánoční
svátky, do roku 2021 pevné
zdraví, klid v srdci a úsměv
na tváři. Protože s ním jde
všechno líp.

Dušan Svozílek
starosta obce
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Poděkování občanům
Věž kapličky se choulí pod
sněhovou čepicí, sýkorky si
pochutnávají na slunečnico-
vých semínkách, v kamnech
praská oheň, to je ta pravá
atmosféra napsat pár slov do
vánočního zpravodaje.
I v letech, kdy prožíváme
nestandardní situace z důvo-
du vládních omezení, je
spolková činnost v naší obci
bohatá. Jsem hrdá, že naši
hasiči, sokolové, fotbalisté,
zahrádkáři, myslivci, farníci,
šermíři, lukostřelci, modeláři
pořádají brigády, soutěže,
kulturní, společenské a
vzdělávací akce, udržují své
prostory a majetek, mají
zájem o dění a spolupráci
s obcí. O tom, co se jim
povedlo a jak se jim dařilo se
dočtete na dalších stránkách.
Nyní je čas vyjádřit podě-
kování za jejich celoroční
aktivitu. Díky i všem dobro-
volníkům, kteří při spolko-
vých i obecních akcích ne-
zištně pomáhají. Pokud bych
měla všechny vás, kteří jste
letos přiložili ruku k dílu,
přispěli podnětným nápa-
dem, nebo zkrášlili naši obec,
byla by vás dlouhá řada.
Škoda, že na srpnové pořa-
datelské vlně nadšení z
obecních slavností, která se
přelila do hodového dění,
nemůžeme plynule vplout do
příprav obecního plesu. Ten
jsme naplánovali na pátek
14. ledna 2022. Aktuální
podmínky pro pořádání
společenských akcí naše
přípravy zastavily. Věřme, že
termín pátek 13. ledna 2023
přinese štěstí a do třetice se
podaří druhý ročník obecního
plesu uskutečnit.
Nejen kulturními, společen-
skými a sportovními aktivi-
tami je ale člověk živ. Další
poděkování míří do prodejny
Hruška, kde sedm dní
v týdnu s úsměvem na tváři

plní své poslání čtveřice
prodavaček. Další poděko-
vání patří všema zaměst-
nancům školy, družiny,
školky a školní jídelny.
V neposlední řadě děkuji
Nadě Páclové, která do
miniaturních prostor knihov-
ny každý týden přiláká své
věrné čtenáře a náš knižní
fond pečlivě obnovuje.
Za to, že naše kontejnerová
místa, odpadkové koše a
veřejná prostranství jsou
udržovaná v čistotě, keře
ostříhané a záhony lákají
svými květy hmyz patří dík
Robertu Kypasovi, Martinu
Bačkovi, Stanislavě Vránové
a Fanovi Fidrovi. Za čistotu a
pořádek na hřbitově děkuji
Miroslavu Vozihnojovi.
Můj osobní dík patří pře-
devším starostovi Dušanu
Svozílkovi. Poslední roky, víc
než kdy jindy, odkryly výz-
nam slova starosta. Ten,
který se stará a o své občany
postará. Jeho pravá ruka
Jarka Kvasničková, je člověk
na správném místě. Pružně
reaguje na měnící se potřeby
občanů. Pomáhala nejen
v souvislosti s covidem ale

také těm, kteří se dostali
k dodavatelům poslední
instance nebo potřebovali
pomoci s e-identitou.
Podobných novinek každo-
ročně přibývá a to nejen
v oblasti života občanů, ale
hlavně v obecní administra-
tivě.
Nedokážu zakončit děkovný
článek jinak, než slovy testu
písně Vánoční od Miroslava
Žbirky:

Opäť sú tu Vianoce
Verí len ten čo chce
Čakám v náručí zím
Opäť sú tu Vianoce

Dá námnádej viem
Boh je vraj láska najkrajšia z tém

Kým tú pieseň hrám
Šíri sa svetlo do všetkých strán

Adéla Palíšková
místostarostka

OBECNÍ OKÉNKO
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Pár slov o obecním rozpočtu
Letošní sestavení obecního
rozpočtu byla velká alchy-
mie. Kamene úrazu byl
odhad daňových příjmů obce
v roce 2022. Doporučení
odborníků a různých institucí
byly opatrné a názory se
různily, nakonec se rozpočet
sestavil podle doporučení
Ministerstva financí, které se
odkazovalo na výši daňových
příjmů roku 2019.
Na posledním zastupitelstvu
nedošlo k jeho schválení,
obec tudíž od 1. 1. 2022
vstupuje do rozpočtového
provizoria.
O obsahu obecního rozpočtu
a bude jednat další zastu-
pitelstvo.
Mezi plánované nejvyšší vý-
daje dle návrhu patří přípra-
va projektové dokumentace
k vybudování nové lokality

pro bydlení „Za vodou“ a
přípravu studie na rozšíření
školy, revitalizace rybníku
Lopaťák. Připravujeme opra-
vu sochy Sv. Valentýna, kte-
rý je památkou zapsanou
seznamu památek ČR.
Velká investice, která je na
první pohled vidět v příštím
roce není plánovaná žádná.
Sami při nákupech potravin,
pohonných hmot či služeb
pociťujete, že ekonomika
přichází do krize. Ta musela
zákonitě po letech růstu a
života v blahobytu přĳít. Ani
ekonomika neroste do nebe.
Naše obec má ke konci
tohoto roku ale opravené
všechny klíčové místní ko-
munikace, chybí jediný chod-
ník (ulička na Žabáku), nové
veřejného osvětlení v mís-
tech kde jsou nové komu-

nikace, zateplenou školu a
školku, zrekonstruovanou
prodejnu potravin, fungující
kanalizaci. Klíčová infrastruk-
tura obce je funkční. To vše
se stihlo v dobách, kdy se
ekonomicky dařilo. Samo-
zřejmě postupně, po etapách
a často díky spolufinancování
z dotačních titulů. Pokud by
mělo docházet ke snižování
příjmu obce, není v obci
žádná nedokončená oblast,
která by snížila kvalitu života
občanů. Nyní je na nás, zda
se zkušenostmi z předcho-
zích krizí v letech 2007 a
2015 dokážeme využít a
dobu krize přečkáme.

Adéla Palíšková
místostarostka

Školní družina v adventním čase
Vánoční přípravy v domác-
nostech již vrcholí a ve školní
družině máme rovněž
napilno.

Nejprve jsme vyzdobili školu
a prostor před školou. Nap-
sali jsme dopisy Ježíškovi,
které jsme pověsili na bránu
školní zahrady, aby na ně
Ježíšek lépe viděl a mohl
nám splnit nějaká přání.
Dále jsme nacvičili adventní
pásmo na Rozsvěcování
stromečku, ale z důvodu
epidemiologické situace jsme
nemohli vystupovat naživo,
proto jsme natočili video,
které můžete shlédnout na
školních webových strán-
kách. Také jsme upekli

a nazdobili perníčky a za-
věsili je na školní stromeček,
a teď nám krásně voní po
celé škole.

Vánoce se blíží, ale mi ještě
nekončíme. Dáme se do vy-
rábění dárečků a přání pro
naše blízké.

Pro radost všem nacvičujeme
vánoční pásmo, potěšíme
i seniory v Domově Hvězda,
pro které natočíme video
s lidovými písněmi a tanečky.

Ale umíme si i na chvíli
odpočinout - když napadl
sníh, tak jsme si to bezvadně
užili a vydováděli se.

Už se moc těšíme, až si

poslední školní den v tomto
roce uděláme vánoční be-
sídku, zazpíváme koledy
a rozdáme dárky. Potom se
vydáme do svých domovů
vyhlížet Ježíška a užívat si
chvíle se svými nejmilejšími.

Přejeme všem krásné Váno-
ce, dny plné pohody a radosti
se svými blízkými

a do nového roku hlavně
zdravíčko.

Žáci ze ZŠ Vrchoslavice
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Začalo to novou paní
učitelkou hudební výchovy
a její myšlenkou dopřát
dětem kvalitní hudební
doprovod. Protože paní
učitelka Emilie Bašistová je
žena nejen hudbymilovná,
ale i činorodá, začala ihned
konat. Počáteční neúspěchy
ji neodradily. Možná proto se
na ni usmálo štěstí přímo
v její rodině. Příbuzní nabízeli
krásné křídlo. Slovo dalo
slovo škola ve Vrchoslavicích
dostala křídlo darem.
Stěhování bylo dohodnuto na
první den podzimních
prázdnin. Starosta Dušan
Svozílek, zastupitel Kuba
Zahradník a Ivan Baleja
vyrazili ve středu 27. října
2021 směr Šternberk. Počasí
jako na objednávku, nálada
ve voze veselá a sluncem
zalitá Haná se předváděla ve
svém novém podzimním
outfitu.
Na místě čekala původní
majitelka s posilou tří pár
chlapských rukou a malo-
traktorem. Přesun nástroje
mohl začít. Kdo někdy
stěhoval klavír, asi jeho
vzpomínky při prohlížení
fotografií ožĳí.
Od domu k manipulační
plošině vozu to jelo skoro
samo a vybavenost Ivanova
vozidla přišla taky vhod.
Konečně vše naloženo, auto
vyráží směr Vrchoslavice,
kde už jsou připraveni obecní
zaměstnanci Robert a Martin.
Přesun z přízemí rodinného
domu byla ta jednodušší fáze
stěhování. Kudy ale křídlo
přestěhovat do třídy v prv-
ním patře? Zastavit na silnici
I. třídy a za plného provozu
stěhovat nástroj po šikmém
chodníku předními dveřmi?

A kolik lidí bude potřeba?
Za Šternberkem starosta
bere mobil a volá o pomoc.
Základna na obci obvolává
možné pomocníky od stu-
dentů, přes známé siláky až
po čupr důchodce. Jeden,
druhý, třetí… telefonát.
U školy byla zvolena cesta
zadním vchodem. Paleťákem

ke dveřím to ještě šlo.
Nástroj na kant putuje
za pomoci Roberta Kypase
a Martina Bačka ke schodišti,
to už dorazily posily: Jirka
Horák, Roman Bojo, Jirka
Hubený a Arnošť Matoušek.
Tato devítka pořádných
chlapů bezpečně křídlo
dopravila na místo. Zvládli
první patro, záludnost

Příběh klavíru
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zatočeného schodiště i dveře
třídy bez jediného škrábnutí.
Paní ředitelka akci dokonale
zdokumentovala. Díky všem,
kteří si udělali čas, napnuli
síly a pomohli při akci
„kulový blesk“. Nastává čas,
kdy nástroj pod prsty Emilky

Bašistové otevře srdce
našich dětí a začne v nich
probouzet lásku k hudbě.
„Hudbou totiž, hudbou Češi
dobyli svět…“, jak říká
Zdeněk Svěrák ve filmu
Obecná škola.

Adéla Palíšková
místostarostka

Knihovna
Rok se s rokem sešel a my tu
máme opět Vánoce. S letoš-
ní nadílkou knih si dal Ježí-
šek obzvlášť práci a vzhle-
dem k době, která není příliš
šťastná, vybral většinou
knížky, které pohladí po duši
a zlepší náladu, snad
i vykouzlí úsměv na tváři. Pro
nás pro všechny bych si to
moc přála…
Sérii Romantické útěky od
autorky Julie Caplinové
reprezentují tyto knihy:
Pláž v Chorvatsku, Pekárna
v Brooklynu, Čajovna v
Tokiu, Cukrárna v Paříži,
Kavárna v Kodani a Hotýlek
na Islandu.
Věřte, že tato série je prudce
návyková a romantické
toulání po světě s Julií Cap-
linovou je jedno velké
dobrodružství.
Růže a čokoláda (Teresa Si-
monová) - čtyři generace
žen, čtyři osudy, které se na
konci spojí v jeden příběh.
Úžasná knížka s vůní růží
a čokolády.
Knihkupectví poslední naděje
(Emily Blaine) - knížka nejen
o setkání dvou lidí, kteří jsou
naprostými protiklady, ale
spojuje je touha zachránit
jedno knihkupectví a začít žít
své sny.
Co když se utopíme (Sarah
Sprinz ) - Laurie se po smrti
svého bratra chtěla zase
dívat do budoucnosti, ale to

by nemohla potkat medika
Sama, který má s její minu-
lostí společného víc, než
se zdá.
Prolhané městečko (Diane
Chamberlain) - záhadný ob-
raz namalovaný malířkou
Annou v roce 1940 a mladá
restaurátorka Morgan, která
se snaží o téměř 80 let
později dát obrazu původní
lesk a přitom odkrývá jeho
dramatickou minulost
a tajemství, jež ho obestírá.
Kdo šĳe u Podolské? (Lucie
Hlavinková)- Salon Podolská
býval v dobách své největší
slávy spojován s elegancí
a luxusem. Po znárodnění v
roce 1948 z ulic zmizela
elegance, ale mnohem horší
bylo, že mizela i svoboda
a mizeli doslova i lidé.
Šeptuchy (Alena Sabucho-
vá)- lidové léčitelky, vědmy,
čarodějnice, říkejme jim, jak
chceme. V tomto příběhu
stojí spíše v pozadí, ale jsou
jeho neodmyslitelnou
součástí. Útržkovité vyprávě-
ní o životě, lásce, dospívání,
vztazích, ale také smrti,
která je zde všudypřítomná,
i když dobře ukrytá v tajem-
ných mlhách a lesích na hra-
nicích mezi Polskem a Bělo-
ruskem.
Kde zpívají raci (Delia
Owens) - román je překrás-
nou ódou na přírodu, příbě-
hem opuštěné dospívající
dívky, která se učí důvěřovat
lidem, a líčením záhadné

vraždy s překvapivým kon-
cem. Kniha hodnocena jako
jedna z nejlepších knih roku
2020.
15 roků lásky (Patrik Hartl) -
Aleš se jednoho dubnového
odpoledne roku 2001 zami-
loval do ženy, která na něj
naložila takovou porci lásky,
že by to porazilo i vola. Tento
román vypráví o všem, co
musel zvládnout, aby se s
tou láskou naučil žít. Touto
knihou máme autora v kni-
hovně komplet a nutno do-
dat, že patří k nejčtenějším.
Kaštánek (Soren Sveistrup) -
jediný čistokrevný thriller
v naší nabídce. Na předměstí
Kodaně je nalezena zavraž-
děná žena. Na místě činu
policie objeví panáčka z
kaštanů, na němž je otisk
prstu patřící zmizelé dívce,
jejíž případ byl dávno
uzavřen.
Doufám, že vás vánoční
nabídka knih oslovila a těším
se vás v roce 2022.
,,Nějakým způsobem,

nejen o Vánocích, ale po
celý dlouhý rok, radost
obdarovávat druhé, je
radost, která se k Vám

vrací zpět.“
Benjamin Franklin

Naďa Páclová
knihovnice
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SERIÁL: Jak vidí rodnou obec
Dušan Kyselák

Poslední díl seriálu přináší
pohled na Vrchoslavice ze
vzdáleného zámoří. Trilogii
rozhovorů, jak vidí Vrchosla-
vice rodáci žĳící v zahraničí,
zakončí Dušan Kyselák
(*1963), který již třicet let
pobývá v Americe.
Sobotní předvečer, venku
+1°C, krajina pokrytá
sněhem. Na druhé straně
v domku v Kalifornii, ležícím
20 minut jízdy autem
od Beverly Hills či 35 minut
od pláží Santa Monika je
sobota ráno, teplota 19°C
s jasnou oblohou. Jak
rozdílná je část dne a počasí,
tak je rozdílný i životní styl
na obou stranách rozhovoru.
Dušan žĳe v zámoří přesně
30 let, 6 měsíců a 5 dní.
S ženou Yoko, původem
z Japonska, se potkal se
potkal během universitních
studií a vychovávají syny,
v jejichž jménech Milo a Rado
nejde neslyšet slovanský
původ.
Jak doma děti mluví?
Kluci mluví se mnou česky,
s Yoko japonsky a mezi

sebou anglicky, česky a ja-
ponsky. Oba se ve Walsdorfe
škole ještě učí německy
a španělsky, Rado ještě čín-
sky. Jazyky jsou fajn, tam je
budoucnost. To, že vyrůstají
od mala ve vícejazyčném
prostředí je pro ně přirozené,
další jazyky pro ně nejsou
problém.
A znají i českou kulturu,
třeba filmy nebo hudbu?
Doma posloucháme hlavně
vážnou hudbu. Znají naše
hudební velikány Dvořáka,
Smetanu, Janáčka. Oba hrají
ve školním orchestru na
cello, občas něco zahrají přes
skype i dědovi do Vrchosla-
vic. Včera jsme byli na školní
besídce, kde vystupovalo 40
studentů. Naši kluci hráli
Čajkovského. Na Vánoce
plánujeme dívat se společně
na Pyšnou princeznu a bu-
deme zpívat české a morav-
ské koledy, abychom neza-
pomněli na rodnou a „našu“
řeč.
Vánoce s českou
pohádkou, to vypadá na
tradiční Štědrý den…
Tady se Vánoce slaví 25. pro-
since, my budeme slavit už
24. Stromeček jsme koupili
včera, samozřejmě ho na-
zdobíme a dárky pod ním
taky budou. Každý rok peču
vánočku. Odzkoušel jsem
si recept s hodně ovocem
a ořechy. Letos se chystám
připravit bramborový salát
s lososem a taky udělám
řízky. Maso moc nejíme, ale
uděláme výjimku, aby se
dodržela tradice, česká tra-
dice. Země, odkud moje
manželka pochází, má jídel-

níček postavený na rýži,
rybách, zelenině a tofu
a mně to vyhovuje. Je to
zdravé.
A připravuješ nějaká
česká jídla? Jaké české
jídlo ti chybí?
Jednoznačně chleba. Někdy
si ho i upeču, ale
se střídavými úspěchy. Při-
znám se, že skoro vůbec
česká jídla nevaříme. Sice tu
mám vydání kuchařky
v češtině od maminky, ale
nejčastěji vařím smažená
vajíčka s cibulkou. Ale možná
se brzo něco změní. Milo si
ve škole vybral projekt, ve
kterém má za úkol uvařit
čtyři česká jídla pro dvacet
lidí. Možná babiččina kuchař-
ka přĳde na řadu. Rád sleduji
i české kuchaře přes youtube
kanál, asi ho nasměruju
na některý z těchto zdrojů.
Možná se pustí do sekané
nebo do guláše.
Když už jsme u té
kuchyně, jak nakládáte se
zbytky a odpadem vůbec?
Kalifornie je zemí s nejtvrd-
šími zákony na ochranu
životního prostředí v Ame-
rice. Projevuje se to i tak, že
v supermarketu je velký
nápis „Prodáváme karcino-
genní výrobky“. Tady většině
lidí na životním prostředí, i
na tom co jí, záleží. Je tu
největší koncentrace aut Tes-
la v Americe. Díky teplému
podnebí není potřeba topit. U
domů jsou modré popelnice
na plast a papíry, zelené na
trávu a větve a černé na
zbývající komunální odpad.
Každé pondělí odpady odváží
specializovaná firma.
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My hodně kompostujeme.
Dáváme na kompost i zbytky
jídla. Navečer přĳde
opossum (pozn. redakce:
volně žĳící vačice) který
sežere vše, co tam najde.
Dokonce když naše kočky
nespořádají granule, tak jim
vyčistí misky. Nepoužíváme
na zahradě ani v domácnosti
žádné chemikálie, tak se na
kompostu živí i spousta
ptáků.
Každý víkend je možné do
specializovaných center při-
vézt elektroodpad, žárovky,
baterie apod. Vždycky je tam
dlouhá řada aut. Obsluha se
nezastaví, odpad vynesou z
auta a třídí podle druhu.
Ameriku si Evropané
představují jako zemi
plnou aut. Z Vrchoslavic
jsi byl zvyklý pohybovat
se na kole. Jak je na tom
Kalifornie s
cyklostezkami, jezdí
Američané jen rekreačně,
nebo používají kolo i jako
ekologický dopravní
prostředek?
Naše rodina má jen jedno
auto, ale jsme výjimka.
Většinou čtyřčlenná rodina
má 2-4 auta. V našem Los
Angeles okrese jsou
autobusové koridory, kolem
nich jsou cesty pro cyklisty.
Na pobřeží je pro cyklisty asi
15 km dlouhý pás podél
oceánu. Od ledna mám učit
přírodní vědy na škole
vzdálené asi 8 km domova,
budu se snažit jezdit po
chodníku. Chci si zkusit, zda
se tam dá bezpečně dostat
na kole. Uvidíme, jak to
dopadne, je to do kopce, ale
podobně daleko jako když
jsme jezdili na zábavy do
Počenic, to se dá. Doprava je
tady tak hustá, že jízda na
kole v provozu z bezpečnost-

ních důvodů většinou není
možná.
Kolikrát jsi, za těch třicet
let, byl doma?
V ČR jsem byl jenom třikrát.
Poprvé po čtyřech letech
v červnu 1995. V Japonsku
jsem za stejnou dobu byl
sedmkrát. Člověk vnímá ty
rozdíly i tam. Třeba v Tokyu
běžně 6 leté děti jezdí
samotné metrem nebo na
kole. Není tam tolik kamionů
a velkých aut na silnících,
dětem se víc věří a jsou
samostatnější. Naše děti
mají polovinu rodiny
v Japonsku a polovinu na
Moravě. Co je do života
ovlivní víc, to se uvidí.
Že se intenzivně zajímáš
o politiku, dění ve světě,
Evropě i v ČR vím.
Sleduješ i dění ve
Vrchoslavicích?
Nemám Facebook, ale sleduji
web obce. Často si volám
s tatínkem, ten mi referuje o
novinkách. Četl jsem rozho-

vor s Davidem Novotným
v Obecním zpravodaji. Je
zajímavé, kolik paralel jsem
v něm našel. Oba jsme
studovali vojenskou školu,
oba žĳeme v zahraničí. Po-
dobně jako on jsem pracoval
v domově pro seniory. Jeho
maminka byla knihovnicí ve
Vrchoslavicích, kde jsem si
půjčil první knížku o Japon-
sku a jeho dědeček Jan
Michalík mě učil v první třídě.
Ten ovlivnil můj vztah
k učení, stejně jako manželé
Rubanovi ve škole v Němči-
cích. Dobří učitelé nadchnou
a já jsem na takové měl
štěstí. Proto i já chci učit
a vidím v tom smysl.
Jaké je tvoje
nejoblíbenější místo ve
Vrchoslavicích?
Těch je moc. Nejvíc vzpomí-
nám na místa porostlá
křovím, kde jsme s kama-
rády trávili hodiny a dny
nejrůznějšími hrami. Ať už
okolo, dnes už neexistující,
junácké chaty, v Rybníkách,
okolo hřiště nebo sokolovny
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v zahradě bývalé mateřské
školy.
Co bys chtěl vzkázat
spoluobčanům rodné
obce?
Buďte optimisty v každém
počasí. Zkuste dokázat vše,
o čem sníte. Učte se cizí
jazyky, hlavně angličtinu. Je
jednoduchá a domluvíte se
s ní na celém světe.
To otevře cestu do světa a za
poznáním. A má smysl jet do

Ameriky. Tady nikdo neřeší
kdo je cizinec, kdo je bílý,
jakého vyznání a že špatně
mluví anglicky. Každý je tu
přĳímán přátelsky. Na nikoho
se nedívá z patra. Jak říká
klasik Poznej svět a vrať se.
Přeji všem čtenářům, aby se
jim ve Vrchoslavicích líbilo,
rádi v obci žili a byli jste
i nadále soudržní. Jsem moc
rád, že jsem mohl ve
Vrchoslavicích vyrůstat a že

mi život na vesnici dal dobré
základy.
Děkuji za rozhovor

Rozhovor vedla
Adéla Palíšková

Hřbitov
Jsou oblasti, kde na klasické
hroby nebo hrobky mají
administrátoři pohřebišť dlouhé
pořadníky. Mít honosný hrob
s monumentálním náhrobkem,
často i se sochařským dílem,
byla v minulosti výsada zámož-
ných, ctihodných a veřejně
činných občanů. Mnohem čas-
tější jsou hřbitovy s hroby
opuštěnými. Mezi ně patří i ten
náš ve Vrchoslavicích. Pozůs-
talí, bohužel, volí pro ostatky
svých předků raději skříňky
v kolumbáriu.

Listopad a prosinec jsou
měsíce, kdy si lidé více uvědomí

důležitost památky předků.
Možná jste si při dušičkové
nebo adventní návštěvě
hřbitova všimli označení na
hrobech, která nemají svého
nájemce. A třeba jste došli
k závěru, že si naše životy
i životy našich předků zaslouží
větší památku, než jen „králí-
kárnové“ okénko.

Badatelé tvrdí, že vyspělost
civilizace se pozná podle toho,
jak uctívá své předky. Jak
jednou budou hodnotit naši
potomci dobu ve které žĳeme?
Jak si budou vysvětlovat odklon
od staleté tradice udržování

rodinných hrobů? Možná čas
ukáže, že z historického
pohledu byla jen krátká
epizoda. Kdo ví…

Adéla Palíšková
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Poplatek za odpady
a stočné v roce 2022

Úvodem chci poděkovat
občanům, že se zapojují do
právě probíhající ankety o
možnostech domácností tří-
dit odpady přímo v doma a
dosáhnout tak většího podílu
vytříděného odpadu.

Věříme, že během roku 2022
zlepšíme možnosti třídění a
nebude muset v dalších
letech docházet k dramatic-
kému zvýšení poplatků za
odpady.

Co asi všichni netrpělivě
očekáváte je informace o
výši poplatků v roce 2022.
Zastupitelstvo na svém jed-
nání dne 15. prosince roz-

hodlo, že výše ročního po-
platků bude 600 Kč za osobu.

Obce musí při kalkulaci
poplatků vycházet nejen
z reálných nákladů (nesmí na
odpadovém hospodářství vy-
dělávat), ale nová odpadová
legislativa také určuje ceny,
za jaké se směsný komunální
odpad ukládá na skládky a
jaká je maximální produkce
nevytříděného odpadu na
osobu proto, aby si obec
mohla uplatnit třídící slevu. O
tom jsme informovali v rámci
ankety.

Věříme, že v dalším roce
bude v našem katastru míst,
kde se čas od času objevují

odpady, že se nám společně
podaří lépe třídit a tím pro-
dukovat méně směsného
komunálního odpadu a v roce
2023 dosáhneme na třídící
slevu.

Z důvodu navýšení cen ener-
gie a mezd došlo k navýšení
ceny stočného o 10 Kč, tj.
42,07 Kč/m3 včetně DPH.

A. Palíšková a D. Svozílek

Třídím, třídíš, třídíme
Tašky na separovaný odpad se v mnoha domácnostech ujaly a staly se dobrým pomocníkem.
Za léta používání mají nejen vady na kráse, ale někdy i na funkčnosti. Proto obec nakoupila
nové sady ve dvou velikostech, obsahující tašku modrou, žlutou a zelenou.
Od ledna 2022 si můžete v úřední dny (pondělí, středa) vybranou velikost sady zakoupit na
obecním úřadě dopoledne 8-12 hod, odpoledne 13 – 17 hod.
Cena malé sady (tašky á 20 l) 40 Kč
Cena velké sady (tašky á 40 l) 50 Kč

Jaroslava Kvasničková
hospodářka
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Nová vyhláška o poplatku ze psů
Zastupitelstvo obce na pos-
ledním jednání schválilo
novu vyhlášku o poplatku za
psy.
Jaké hlavní změny obsahuje?
Poplatek se vztahuje na psy
starší 3 měsíců. Tzn., že
povinnost chovatele vzniká
dovršením věku 3 měsíců
psa, nebo pořízením psa
staršího 3 měsíců.
Splatnost poplatku je nez-
měněná ke dni 31.3. daného
roku.
Po více jak 30 letech obec
přistoupila k navýšení tohoto
poplatku z 50 Kč na 100 Kč.
V případě druhého psa

v jedné domácnosti je výše
poplatku 150 Kč. Dosavadní
výše poplatku byla tak nízká,
že hodnota vybraných
poplatků stěží pokryla admi-
nistraci poplatku ani neodpo-
vídala inflaci posledních let.
Přestože přichází navýšení
poplatku za odpady, rostou
ceny potravin i energií,
museli jsme přistoupit i k na-
výšení tohoto poplatku. Za
poslední 3 roky se nakoupily
odpadkové koše a umístily se
převážně tam, kde jsou
venčící trasy a v tomto
trendu chceme pokračovat.
Celé znění vyhlášky si mů-
žete přečíst na webu obce,

nebo vývěsce před obecním
úřadem. Brzy také v elek-
tronické sbírce vyhlášek.

Adéla Palíšková
místostarostka
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Od našich hasičů
Rok 2021 se blíží ke konci. Dovolte, abychom vás seznámili s naší činností v posledních
měsících.

Po hodovém programu nenásledoval odpočinek, nýbrž tvrdá dřina na hasičárně. Bylo již
kompletně dokončeno stání pro nové vozidlo Ford. V listopadu proběhl tradiční svoz starého
železa a elektro odpadu. Vybralo se celkem 5 tun, železného šrotu. Za peníze z elektro odpadu
bylo doplněno vybavení do zbrojnice, a to o kotoučovou pilu a drobné nářadí. Děkujeme
všem, kteří nás touto cestou podpořili.

Jak jistě již víte, Štěpánská zábava je zrušena. O tom, zda proběhne turnaj ve florbalu či
nikoliv, Vás budeme informovat na facebookových stánkách, případně místním rozhlasem. Pro
akce na rok 2022, to platí taktéž.

Plán je následující:

08. 01.2022 – Výroční valná hromada
19. 02. 2022 – Vepřové hody
05. 03. 2022 – Hasičský ples, skupina Marbo
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Letos připravenost našich hasičů prověřilo celkem 8 výjezdů. Poslední proběhl 25.září.
Jednalo se o taktické cvičení v Němčicích nad Hanou zaměřené na poskytnutí první pomoci.
Zároveň bylo dokoupeno kominické vybavení pro případ požáru komínu.

Děkujeme obci Vrchoslavice a jejím zastupitelům za skvělou spolupráci, které si velmi vážíme.

Rok 2021, opět nebyl jednoduchý pro nikoho z nás, ale myslíme, že i přes zákazy a nařízení,
se nám tento rok podařilo zvládnout. Zasoutěžit si na závodech dětí a mládeže, dát si výborný
guláš, pobavit se na fotbale a nakonec jsme vše zapili při „ukončené“ po sběru železa.

Děkujeme všem za podporu, kterou nám projevujete, především návštěvou našich akcí či
sponzorskými dary. Jen díky Vám a pro Vás, můžeme tyto akce dělat s radostí a úsměvem na
tváři.

Rok se nám opět nachýlil ke svému konci. Věříme, že ho prožĳete v klidu, ve zdraví a v kruhu
svých blízkých. Do roku 2022 vykročte tou správnou nohou. Doufejme, že se svět opět vrátí
do normálu.

Členové SDH Vrchoslavice

SPOLU, POSPOLU aneb ze života spolků
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O činnosti TJ Sokol
Vážené sestry, bratři, naši příznivci, mílí čtenáři, rok se s rokem sešel, opět tu máme vánoční
čas a konec roku je již za dveřmi. Dovolte mi krátké ohlédnutí, za tím co se nám v roce 2021
povedlo a možná představím i trochu toho na co se můžeme těšit v roce nadcházejícím.

Sportovní činnost
V letošním roce jsme naplno rozjeli závody v OCR (extrémní překážkový běh). Naše jednota
se účastnila hned několika dětských závodů po celé České republice.

Gladiator Race 22.5. Šiklův mlýn umístění: 5. místo

19.6. Josefov - pevnost umístění: 2. místo

18.9. Ostrava, Avion park centrum umístění: 1. místo

28.9. Hradec Králové, lom Marokánka umístění: 6. místo

Geroy 26.6. Přerov umístění: 1. místo

31.7. Tošovice umístění: 1. místo

Heroes Race 5.9. Hradec nad Moravicí umístění: 2. místo

Beton Race 20.6. Zábřeh na Moravě tréninkový závod

Největší závod, pro naši jednotu, byl 21. 8. 2021 závod mistrovství České republiky v OCR v
Klatovech, kde náš člen Michal Svačina obsadil nádherné 3.místo.

Vzhledem k tomu, že tento druh závodů je spojen s cestováním po celé republice, rozhodli
jsme se spolu s obcí, přiblížit našim dětem tyto extrémní a velice oblíbené závody k nám do
Vrchoslavic. Za pomoci spousty dobrovolníků se nám podařilo na Zamlýní uspořádat 2 závody
všestrannosti (OCR), a to 17. 8. 2021 kdy se zúčastnilo 64 dětí a 23.10.2021 s účastí 33
dětí . Jednalo se o tratě po areálu Zamlýní a Dlouhé Vsi, o délce cca 1,5km s 30 překážkami
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různé obtížnosti. Tento druh závodu zvládaly děti ve věku od 3 do 12let. Máme to štěstí, že
areál Zamlýní je pro tento sport ideální a nabízí spoustu možných variant překážek a jejich
obtížností, ale nejdůležitější je, že se u nás ve Vrchoslavicích, najde 30 dobrovolníků, kteří
neváhají pomoct s organizací. Moc děkujeme.

Další akcí naší jednoty byl „SOKOL SPOLU V POHYBU“ konaný 1. 10. 2021, kde se zúčastnilo
20 dětí, od nejmenších až po žáky 3. třídy. Cesta vedla od sokolovny až na Zamlýní a během
ní se plnily sportovní úkoly. Na závěr děti hledaly poklad se sladkým překvapením a
odměnami.

Mezi další akce patřil již 7. ročník akce NOC SOKOLOVEN, který se konal 25.6.2021 v naší
sokolovně. Obvykle se při této akci otevře více jak 100 sokolských objektů ve všech regionech
republiky. Akce se zúčastnilo 36 dětí a 33 z nich v sokolovně přespalo. Je to krásná účast a
každým rokem dětí přibývá, za což jsme moc rádi. Za touto akcí stála Broňa Žáčková, Iva
Baláková, Tomáš a Dagmar Cäsarovi, kterým bychom chtěli moc poděkovat za organizaci.

Dále se naše děti dne 5.10. zúčastnily župního
přeboru v soutěži všestrannosti – plavání.
Závod se konal v Městských lázních v
Prostějově. Zde se nám opět velice dařilo.
Mladší žáci: Lukáš Filka - 1. místo, Michal
Svačina - 2. místo, Alenka Řezačová - 3. místo,
starší žáci: Tomáš Fialka - 2.místo, dorostenky
100 m: – Veronika Kovářová 4. místo.

Jelikož naše jednota patří k nejaktivnějším
jednotám v župě, byla nám udělena mimořádná
dotace na sportovní vybavení v hodnotě 31.500
Kč. Pořídili jsme např. basketbalové koše,
balóny, nové žebřiny, balóny na volejbal,
házenou, fotbal, medicinbaly, balanční
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podložky, činky, rakety na tenis, badminton či
potřebné věci na baseball. Můžeme tak dětem
nabídnout širší spektrum míčových her a
zábavy.

V letošním roce jsme se zaměřili na tréninkové
cvičení pro děti se zaměřením OCR. Děti si tak
mohou vyzkoušet překážky typu šplh, lezení,
plazení, přeskakování, ručkování apod. Také
jsme za tímto účelem vyrobili několik překážek
se kterými jste se mohli vy i děti setkat na
našich letošních závodech všestrannosti na
Zamlýní. Děti se mohou co nevidět těšit na další
překážku v sokolovně, a to na příhradovou
konstrukci, která bude sloužit nejen k zavěšení

různých ručkovacích pomůcek.

Provoz a údržba
Naše jednota v letošním roce nezahálela ani v oblasti oprav, údržby a
modernizace sokolovny. Nejrozsáhlejší modernizací bylo rozšíření
klubového zázemí s kuchyňským koutem, která spočívala v demolici
staré kuchyně, zbourání dělící příčky mezi stávající kuchyní a
kotelnou, dále vybudování nového stropu nad kotelnou, oprava všech
zdí, stropů a podlah vč. nové elektroinstalace. Tato modernizace si
vyžádala investici 485.000Kč, na kterou nám přispěla obec
Vrchoslavice a MAS Hanácký venkov.

Další významnou opravou, kterou jsme letos uskutečnili je oprava
chodby a schodiště z přísálí do suterénu k „peklu“ a kuchyni. Při této
opravě byly vyměněny také veškeré interiérové dveře v zadní části
sokolovny. Celkový rozpočet na tuto opravu byl 154.000Kč. Na tuto
opravu nám přispěl Olomoucký kraj částkou 25.000Kč.

V roce 2022 plánujeme vybudování sociálního zařízení pro handicapované a pojízdnou
plošinu, která posune naší sokolovnu jako celek mezi bezbariérově přístupné budovy. Dále
jsme zažádali o dotaci na projekt výměny parketové podlahy v celé sokolovně.

Plán akcí na příští rok
Pokud situace dovolí, určitě se zúčastníme závodů v plavání a atletice, závodů OCR a MČR v
OCR, závodů zálesáků a uspořádáme závody všestrannosti na Zamlýní. O akcích vás budeme

informovat také na facebooku TJ Sokol
Vrchoslavice

Závěrem
Chceme Vám popřát krásné svátky vánoční,
hodně štěstí, lásky a pohody do nového roku.
Dále děkujeme všem našim příznivcům, kteří
nás celý rok podporují a dokáží si najít, i v této
hektické době, čas pro dobrou věc. Ještě
jednou velký dík i obci Vrchoslavice.

Daniela a Daniela Svačinovi
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TJ Sokol 1946

Vrchonet
Co nového v síti
V pátek 10.9.2021 proběhla valná hromada spolku Vrchonet, z.s. Z důvodu covidu jsme
termín valné hromady museli posunout z ledna/února, kdy bývala pravidelně v minulých
letech. Sešlo se asi 30 členů, kteří vyslechli jak spolek hospodařil v minulém roce, jaké
investiční akce proběhly a jaké jsou plánované na následující období, to vše doplněné o
zajímavé fotografie. Členové rovněž měli možnost nahlédnout do účetních knih. Následovala
volná diskuse s občerstvením. Valná hromada byla ukončena cca v 19 hod. Děkujeme všem
za účast a doufejme, že v příštím roce nám epidemiologická situace umožní pořádat, pro naše
členy, zajímavé kulturní či sportovní akce.

Všem děkujeme za přízeň, do
nového roku přejeme hodně
zdraví, spokojenosti, stabilní
připojení, mnoho rychlých dat a
dobré vyladění nejen v síti, ale i
ve vašich domovech.

Alena Kolářová

VRCHONET.CZ z.s.
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Český zahrádkářský svaz

Myslivecký spolek
Mořice - Vrchoslavice

Rád bych Vás jménem Mysliveckého spolku Mořice-Vrchoslavice pozdravil a krátce Vám
přiblížil práci našeho spolku v uplynulém roce.

Hlavní náplní naší práce je ochrana přírody, starost o zvěř v ní žĳící, její regulace lovem,
udržování tradic české myslivosti, praktické naplňování všech důležitých chovatelských zásad
a dalších činností, kterými vyjadřují myslivci svůj
vztah k přírodě.

Začátek letošního roku byl složitý, díky
omezenému setkávání, a tak jsme se s nástupem
jarních měsíců věnovali opravám mysliveckých
zařízení a jejich dezinfekci po zimním období.
Protiepidemická opatření nám bohužel
neumožnila uspořádat dětský den.

V měsíci červenci jsme svépomocí pokračovali ve
zvelebování okolí naší chaty. Došlo k terénním
úpravám, pokládce zámkové dlažby, nátěru
konstrukce přístřešku a vysetí nového trávníku.
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Poslední prázdninový pátek opět patřil našemu táboráku pro děti a dospělé. Kromě opékání
špekáčků bylo pro děti připraveno povídání o naší krásné přírodě. Náš myslivecký kolega
Dušan Václavíček jim povídal o zvěři, o loveckých psech a přírodě jako takové. O tom jak jí
můžeme chránit a jak se k ní chovat. Děti si mohly prohlédnout preparáty, trofeje, fotky zvěře
a jejich stop. Pro dospělé byly připraveny zvěřinové speciality. K tanci a poslechu jim zahrála
místní hudební skupina Sem-Tam.

V nadcházejících zimních měsících budeme pravidelně přikrmovat srnčí, zaječí a bažantí zvěř.
Díky ZOD Agrispol Mořice máme dostatek krmení pro zvěř během celé zimy.

Na závěr děkuji všem, kteří nás v naší činnosti podporují a rovněž Vám všem, kteří nám
fandíte a navštěvujete naše akce. Zvláštní poděkování si zaslouží zástupci obecních úřadů ve
Vrchoslavicích a Mořicích.

Přejeme všem spoluobčanům krásné prožití svátků vánočních a do nového roku pevné zdraví,
štěstí a mnoho spokojenosti.

Štěpán Řezáč
místopředseda MS
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Z farnosti
Naše farnost požádala, prostřednictvím MAS Hanácký venkov, o dotaci na vytvoření zázemí pro svoji
činnost z Fiche 4 - Podpora spolkového života, poskytovaného SZIF. Projekt „Zázemí fary ve
Vrchoslavicích“ má za cíl vybudovat kuchyňku s příslušenstvím, kde bude možné požádat akce jak
farnosti, tak spolků které nemají vlastní zázemí, obecní akce či akce školy.

Aktuálně, před přidělením dotace probíhají svépomocí přípravné práce. Věříme, že v příštím roce už
bude část fary možné využívat.

Farníci

Slovo faráře

Rok se s rokem sešel, a je tu opět začátek adventního období spojený s přípravou na vánoce.
Stejně jako vloni i letos nám pandemická doba nedovoluje se scházet. Tak mi dovolte, abych
se Vás mohl, alespoň touto cestou, pokusit uvést do adventního období a přicházejících
vánoc.

Prožíváme dlouhé noci a krátké dny, světla nám čím dál více ubývá a ještě několik dnů ubývat
bude, než dojde k onomu zvratu, kterému říkáme slunovrat. Ubývání světla se na každém z
nás podepisuje různě. Někteří lidé to snášejí dobře, jiní hůře a u některých se projevuje
dokonce deprese. Z toho nám vyplývá, že člověk potřebuje k životu světlo, jak to fyzické, tak
to vnitřní. Každý, kdo někdy bloudil ve tmě, by tak mohl vyprávět jak těžké je zorientovat se
v neznámém prostředí. A nemusí to být jen v neznámém prostředí, někdy stačí když doma
vypnou proud a my nemáme po ruce žádnou baterku nebo svíci a už o vše zakopáváme.

Ovšem život někdy přináší chvíle, které jsou horší než ztráta světla pro oči. Jsou to chvíle, kdy
se přestaneme orientovat v životě, nevíme kudy kam, valí se na nás problémy, nic nás netěší,
ztrácíme naději, jednoduše řečeno nevidíme světlo na konci tunelu. Jak nás v tu chvíli potěší,
když se najde někdo, kdo nám, do naší těžké situace, přinese nějakou jitřenku světla, ukáže
směr, vleje do nás naději, povzbudí nás, dá jiný pohled na věc.

Přátelé, to je smysl adventní doby. Čtyři adventní svíce, postupně se rozsvěcující, nám
křesťanům, symbolizují příchod Ježíše Krista, našeho zachránce. On nám svým slovem
evangelia radostné zvěsti ukazuje správný směr do našich situací.

SPOLU, POSPOLU aneb ze života spolků
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A Vy, kteří v Boha nevěříte, mějte v tomto adventním čase a v době nastávajících svátků,
alespoň dobrý úmysl a snahu dávat jeden druhému naději, rozsévat povzbuzení a radost do
lidských chmur. Buďme světlem jeden pro druhého. Buď můžeme druhým neustále sdělovat,
co je špatně, utvrzovat se vzájemně v negativismu, nebo jim můžeme ukázat kudy vede cesta
k lepšímu. Špatných zpráv je kolem nás víc než dost, a proto se my, nejen v době adventu,
staňme šiřiteli těch dobrých.

Přeji Vám všem krásně prožité doznívající období adventu a nadcházející vánoční období, ať
je prozářené Božím světlem, které přichází skrze Narozeného Krista.

Tomáš Strogan

Lukostřelba ORION
V době, kdy se tohoto číslo Obecního zpravodaje tiskne, probíhá v areálu Čerťák 3D závod
Adventní trefa o pohár starosty.

Redakce

Aqua Fortis
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Od září v prostorách základní školy probíhá pod
hlavičkou Střediska volného času Orion Němčice
nad Hanou kroužek keramiky pro dospělé. Každé
úterý se schází skupinka nadšených žen, aby jim
pod rukama vznikaly dekorativní i užitné výtvory
z hlíny. Jsme vděčné za zázemí, které nám
poskytla obec i ředitelka školy, protože nám tato
činnost hodně chyběla. Pokud je mezi čtenáři
zpravodaje ještě někdo, kdy by rád rozšířil naše
řady, je vítán.

Jitka Svozílková
vedoucí kroužku

Keramika pro dospělé

Poděkování
Od září tohoto roku se rozrostl počet kroužků, které Orion SVČ ve Vrchoslavicích provozuje o kroužek
keramiky pro dospělé. Díky Jitce Svozílkové, která byla hlavní iniciátorkou této aktivity.

Poděkování patří i Janě Bartošíkové, vedoucí kroužku Šikulky, Lence Štarhové za kroužek angličtiny a
Antonínu a Janu Bartošíkovi za lukostřelecké aktivity dětí i odrostlejších.

Bez poskytnutí zázemí ve škole, v sokolovně a lukostřeleckém areálu by činnost těchto kroužků nebyla
možná. Za celoroční skvělou spolupráci děkuji TJ Sokol Vrchoslavice, ZŠ a MŠ Vrchoslavice a vedení
obce. Přeji nejen jim, ale i čtenářům klidné Vánoce a do nového roku hodně zdraví, štěstí a
spokojenosti.

Eva Bašková
ředitelka Orion SVČ
Němčice nad Hanou



27Obecní zpravodaj č. 3, ročník 20

OHLÉDNUTÍ

Ohlédnutí za
Vrchoslavským strašidlení

Po roční pauze si letos strašidla opět pořádně zabubala. Pro bubuchtivé návštěvníky jsme
připravili novou trasu, která měla start a cíl na jednom místě, a to na Zamlýní. Chtěla bych
poděkovat velkému množství lidí, kteří se na přípravě podíleli, ať už je to obec Vrchoslavice,
ZŠ a MŠ Vrchoslavice, TJ Sokol Vrchoslavice či SDH Vrchoslavice, nebo obrovské množství
dobrovolníků, kteří už se každoročně na tuto akci těší. Děkuji také Monice Obdržálkové, která
každý rok připraví nádherný dort pro vítěze ve strašidelné výzdobě a napeče dětem muffiny.
Na příští rok plánujeme další vylepšení této oblíbené akce, a tak si už nyní můžete poznačit
datum 27.10.2022.

Eva Bašková
Ředitelka Orion – středisko
volného času Němčice n. H.

Naše první Strašidlení
Strašidlení. Jaké bude? Nebudou se děti bát? Bude je to bavit? Není ta trasa dlouhá?
Projedeme večer v pohodě s kočárkem? Takové otázky se nám honily hlavou před naší první
účastí na již tradiční vrchoslavické akci. A nestačili jsme zírat, protože tohle jsme skutečně
nečekali! Ty masky strašidel! Jakoby sestoupily z filmového plátna a byly dílem
profesionálních maskérů. Strašidla ohleduplně "strašila", když viděla malé děti, děkujeme a
chválíme! Trasa byla skvěle vymyšlená tak, že utekla jako nic a malé nožky nepoznaly, že ušly
přes čtyři kilometry. Jediná pomyslná skvrnka na skvěle připravené akci byla prvotní fronta
na startu, která ale zase ukazuje, jak velký zájem mezi veřejností o tuto podzimní událost je.
Takže jaké bylo? V dospělých zanechalo nadšení a v dětech touhu jít na druhý den za strašidly
znova.
Milá strašidla a Vy všichni, co tohle máte na svědomí, děkujeme a těšíme se na další ročník.

Jana Andrýsková
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Takto jsme nazvali projekt podpořený Nadací Zelené oázy, kterým mohl podél obnovené polní
cesty za Parganem vzniknout další nový kousek zeleně.

Za příspěvek ve výši 59.807 Kč byly nakoupeny stromy, keře, kůly, úvazky, chráničky a
zavlažovací vaky. V sobotu 6. listopadu se i přes nepříznivou epidemiologickou situaci sešlo
přes 20 občanů. V ochranném pásmu pod vedením vysokého napětí jsme vysadili 12 keřů
kdoulí, muchovníku, lísky a mišpule. Celkem 36 ovocných stromů tvořily třešně, hrušně,
švestky a ořešáky. Kromě lokality za Parganem byly doplněny také stromy podél cyklostezky
za fotbalovým hřištěm, kde dřeviny v minulém roce odešly z důvodu podmáčeného terénu.
Pro případ opakování podobně na srážky bohatého roku se ovocné stromy doplnily vrbami. Ty
by měly nadbytek vody zpracovat, popřípadě dlouhodobě převlhčenou půdu dobře snášet.

Za Parganem tak vzniklo další místo, bránící vodní erozí, časem bude chránit zastavěnou
oblast proti prachu z pole a hluku z dálnice, místo pro procházky občanů či výuku žáků školy.
Cestu v následujících letech plánujeme propojit s polní cestou vedoucí k farmě Agrispolu.
Vznikne tak další stromořadím lemovaný okruh pro odpočinek.

Díky Nadaci Partnerství, Ovocné školce Litenčice, zástupcům spolků a dobrovolníkům obec
vysadila celkem 140 nových stromů. Přestože hasiči měli vlastní brigádu, se zálivkou ochotně
pomohli. Pokud platí řecké přísloví praví, že společnost roste pouze tehdy, když staří muži sází
stromy, v jejichž stínu si už nestihnou pohovět, pak se o budoucnost Vrchoslavic bát
nemusíme.

Adéla Palíšková
místostarostka

Podzimní výzdoba obydlí
Ježci, pavouci, ptáčci, netopýři a samozřejmě
strašidla, duchové a čarodějnice, tím vším
odekorovaly děti, se svými rodiči, svoje
příbytky v letošním ročníku soutěže o NEJ
podzimní výzdobu. Přihlásilo se 12
domácností a nechyběla ani naše škola.

Všímavým spoluobčanům neuniklo, že
podzimní výzdoba krášlila mnohem více
domů. Není důležité vyhrát, není ani důležité
zúčastnit se, ale udělat výpěstky či
dekoracemi radost sobě i kolem jdoucím.

Adéla Palíšková

Více stínu z více stromů,
lemujících cesty domů
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OHLÉDNUTÍ

Rozsvěcení stromečku
Obecní stromeček u sokolovny se rozsvítil první adventní neděli o půl šesté večer. Symboliku
adventu připomněl pan farář Tomáš Strogan, který strom také požehnal. Nechybělo pásmo
písniček a básniček dětí z naší školy, které zaznělo z obecního rozhlasu.

Redakce

Památné podzimní dny
Státní svátek často bereme jako den volna, kdy
můžeme dohnat co v běžném pracovním týdnu
nestihneme. O to víc mě letos potěšilo, že při
vyvěšování státní vlajky u pomníku padlých obou
světových válek, jsem měl pomocníka z nejmladší
generace. Ondra Adamec už ví, že 17. listopad není
jenom dnem, kdy se nemusí za tmy vstávat do
školy, ale že uctíváme památku zavražděných a v
koncentračních táborech vězněných studentů, kteří
se postavili na odpor německým okupantům.

Dušan Svozílek
starosta

Tradice mikulášské nadílky
Trocha historie nikoho nezabĳe
Svatý Mikuláš je jeden z nejuctívanějších svatých v celém křesťanství a druhým
nejuctívanějším svatým (po svaté Marii) vůbec. Za svého života byl velmi oblíbený mezi lidmi.
Proslul štědrostí k potřebným, jako obránce víry před pohanstvím a zachránce nespravedlivě
obviněných. Pro množství zázraků, které se udály na jeho přímluvu, je někdy zván Mikuláš
Divotvůrce. Předvečer jeho svátku je spojen s rozdáváním dárků dětem. Byl inspirací pro
vytvoření postavy Santa Clause.
Nadílka ve škole a školce
Už tradičně, díky pracovníkům a instruktorům ze SVČ Orion, navštívilo trio Mikuláš, anděl i
čert ZŠ a MŠ Vrchoslavice. V každém z žáčků byla malá dušička. „V naší škole i školce jsou
děti šikovné, hodné a vzájemně si pomáhají. Od andílka dostaly krásnou nadílku,“ pochvaluje
si paní ředitelka Petra Klusalová. Nadílku si užily i ty děti, které jsou kvůli karanténě doma.
Mikulášská nadílka byla přenášená on line do jejich domovů. Den po mikulášské nadílce škola
prožila čertovsko-andilkovský den. Děti i učitelé se oblékli do kostýmů čerta nebo andílka.
Společně četli, počítali a užívali si sváteční výuku. "Všem to moc slušelo a učení šlo jako po
másle," říká paní ředitelka.
Jak to letos bylo ve Vrchoslavicích s nadílkou?
Jako se vším, trochu jinak než obvykle. Svatý Radim se spustil na zlatém provaze u kostela z
nebes, andělská Klárka se snesla na sněhových vločkách, čertovská ďáblice Lucka s ďábelskou
čerticí Dorkou vylezly ze sklepa na Čerťáku. Na své obchůzce tato krásná čtveřice zapózovala
u kapličky. A světe div se, podle svaté knihy, žádné dítko z Vrchoslavic, ani z Dlouhé Vsi,
neskončilo v pytli.
Díky mladým hasičům, že udržují tradici Mikulášské nadílky!

Adéla Palíšková
místostarostka
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PŘIPRAVUJEME

  Srdečně vás zveme, na 7. vánoční 

HOKEJOVÉ UTKÁNÍ 

Mořice-Vrchoslavice 
KONANÉ NA ZIMNÍM STADIONU VE VYŠKOVĚ 

dne 26. 12. 2021 ve 14:00 hod.  

 

 

 

 

Přijděte fandit a podpořit kamarády☺ 
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Stalo se před 115 lety
„6. listopadu 1906 Obecní výbor na své schůzi vyslechnuv důvody místního nadučitele, usnesl se na
tom, žádati c.k. okresní radu školní za změnu úlev školních, a sice místo litery a) (šk. zákona) , literu
e).

Tj.: Dosud mají žáci 8. a 7. školního roku úlevu v měsících letních a příště aby 7. školní ročník úlevy
vůbec neměl a 8. školní ročník by byl povinen 3 hodiny v týdnu pouze přĳíti do školy.

Důvody pro to: a) 7. školní ročník nejvíce může učení chápati, ale úlevou právě dostává se mu málo
vyučování, b) mládež mající úlevu mravně pustne a když přĳde do školy, kazí ostatní žáky, c) nových
praktických učebnic se dosud nevyužitkuje, d) mnozí úlevy stále nepotřebují a chodí pak na panskou
práci neb se venku povalují a rozpustilosti páchají.“

Zda c.k. okresní školní rada vyhověla žádosti Obecního výboru, už kronika neuvádí.

Z kroniky vypsala
Adéla Palíšková

kronikářka

Bruslení na Zamlýní

O vznik a údržbu ledové plochy na Zamlýní se minulou zimu podíleli sourozenci Svačinovi
spolu s Oldřichem Svačinou. Díky nim si mrazivé dny užili všichni milovníci bruslení u žáci naší
školy.

Svoz popelnic nově v úterý

Určitě jste zaznamenali, že od září se ve Vrchoslavicích vyváží popelnice každé liché úterý.
Poslední svoz popelnic tohoto roku bude v úterý 21. prosince 2021. Budou-li běžné kontejnery
na papír během svátků plné, využĳte k uložení papíru velký označený kontejner u sokolovny.

Čáp otužilec

Koncem září se na poli za Hanou směrem k Němčicím procházel osamělý čáp. V době, kdy
tento druh stěhovavých ptáků už bývá v destinaci svého zimoviště, je čáp bílý v našich
zeměpisných šířkách zjevením. O to zajímavější bylo jeho opakované spatření na střechách.

Zeleň v obci

Díky spolupráci s OZS Sociálním podnikem jsme mohli zaměstnat Fanu Fidru, který společně
s paní Vránovou zvelebuje zeleň v naší obci.

Víte že...
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Koncem roku 2020 se narodili V roce 2021 se narodily

Teodor Karásek Viktorie Lašanová
Ella Reiskupová Tamara Vránová
Liliana Petrová Elizabeth Zámečníková

Eliana Nejedlá
Sofie Svobodova
Tereza Bartošková

Opustili nás
Oldřiška Svozilková (87) Adolf Wacyk (80) Ludmila Kroupová (85)
Vladimír Bartošek (72) Jiří Jedynak (71) Vlasta Zapletalová (97)
Bohumil Svozílek (77) Monika Melková (59) Eliška Koutná (79)

Životní jubilea
70 75 80

Jiří Masařík Marie Svozílková Pavlína Šrámková
Vlasta Vránová Miloslav Matysík
Marie Bartošková
Antonín Přecechtěl
Václav Kroupa
Oldřich Svačina
Alena Králíková
Anna Janečková
Miroslav Vozihnoj
Antonín Snášel

85 91
Josef Šrámek Naděžda Nábělová

Naděžda Mičková
Ludmila Kroupová
Marie Svačinová

Otto Hons

K datu 1.12.2021 se do naší obce přistěhovalo 16 občanů, odstěhovalo se 15 občanů
k tomuto datu má naše obec 610 trvale bydlících občanů z toho 97 dětí do 15-ti let.

V seznamu jubilantů jsou uvedeny jen ty osoby, které souhlasily s uveřejněním v tisku.

Společenská kronika
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Vzpomínáme

V lednu uplyne 50 let, co odešel z tohoto
světa Přemek Zedníček (* 1927) z Dlouhé
Vsi čp. 13.

Vzpomínají děti s rodinami

Den 4.12. 2021 uplynulo 33 let od úmrtí
paní Bedřišky Řezáčové a 4.11.2021 uplynul
rok od úmrtí Vladimíra Řezáče z Vrchoslavic
čp. 9.

Vzpomíná rodina

Dne 2.8. 2021 uplynulo 30 let co nás
opustila Marie Sázelová (* 1913)
z Vrchoslavice čp. 107.

Vzpomíná dcera Zdeňka a vnoučata
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Coufalíkova stodola

Platan u hřbitova

Dětské hřiště v mateřské škole



Zázemí v sokolovně jaro 2021Zázemí v sokolovně jaro 2021

Občasník obce Vrchoslavice
Ročník 20, číslo 3

Vychází v prosinci 2021, v nákladu 250 výtisků, evidenční číslo MK ČR E 21146
Adresa redakce: Vrchoslavice 100, tel. 582 386 061, email: rozhlas.vrchoslavice@seznam.cz

Redakční rada: Jaroslava Kvasničková, Adéla Palíšková, Ladislava Vymazalová.
Grafické práce: Copypoint.s.r.o. .

Za podepsané články si zodpovídají autoři, uvedené názory se nemusí ztotožňovat s názory redakce.
V případě zájmu o inzerci je cena inzerce formátu A5 500 Kč, formátu A4 1.000 Kč.

Uzávěrka příštího čísla 15. května 2022.
Články nejsou jazykově upravovány.
Pro občany obce Vrchoslavice zdarma.

Občasník obce Vrchoslavice
Ročník 20, číslo 3

Vychází v prosinci 2021, v nákladu 250 výtisků, evidenční číslo MK ČR E 21146
Adresa redakce: Vrchoslavice 100, tel. 582 386 061, email: rozhlas.vrchoslavice@seznam.cz

Redakční rada: Jaroslava Kvasničková, Adéla Palíšková, Ladislava Vymazalová.
Grafické práce: Copypoint.s.r.o. .

Za podepsané články si zodpovídají autoři, uvedené názory se nemusí ztotožňovat s názory redakce.
V případě zájmu o inzerci je cena inzerce formátu A5 500 Kč, formátu A4 1.000 Kč.

Uzávěrka příštího čísla 15. května 2022.
Články nejsou jazykově upravovány.
Pro občany obce Vrchoslavice zdarma.

Občasník obce Vrchoslavice
Ročník 20, číslo 3

Vychází v prosinci 2021, v nákladu 250 výtisků, evidenční číslo MK ČR E 21146
Adresa redakce: Vrchoslavice 100, tel. 582 386 061, email: rozhlas.vrchoslavice@seznam.cz

Redakční rada: Jaroslava Kvasničková, Adéla Palíšková, Ladislava Vymazalová.
Grafické práce: Copypoint.s.r.o. .

Za podepsané články si zodpovídají autoři, uvedené názory se nemusí ztotožňovat s názory redakce.
V případě zájmu o inzerci je cena inzerce formátu A5 500 Kč, formátu A4 1.000 Kč.

Uzávěrka příštího čísla 15. května 2022.
Články nejsou jazykově upravovány.
Pro občany obce Vrchoslavice zdarma.

Zázemí v sokolovně podzim 2021Zázemí v sokolovně podzim 2021

Rozšíření klubového zázemí s kuchyňským koutemRozšíření klubového zázemí s kuchyňským koutem


